
 محققان ناسا: ابری از گاز متان به طول ۵ کیلومتر، در آسمان جنوب 
تهران و بر بالای یک مجتمع دپوی زباله شناسایی شده

زاکانی: ناسا همه چیزش دروغ است!
 آرمان ملی: محققان ناسا، ظرف ۵ ماه گذشته و به 
دنبال نصب طیف سنج تصویربرداری )EMIT( در ایستگاه 
فضایی بین المللی با قابلیت تشخیص گاز های گلخانه ای 
از جمله متان و دی اکسیدکربن، موفق به شناسایی ۵۰ ابر 
ساطع کننده متان در چند منطقه جهان از جمله آسیای 
مرکزی )ترکمنستان( خاورمیانه و جنوب غربی ایالات متحده 
)حوزه پرمین، جنوب شرقی نیومکزیکو و یکی از بزرگ ترین 
میادین نفتی جهان( شده اند که به استناد تصاویر ثبت شده 
توسط این طیف سنج، یکی از این کانون ها شامل ابری از گاز 
متان به طول ۵ کیلومتر، در آسمان جنوب تهران و بر بالای 
یک مجتمع دپوی زباله شناسایی شده و طبق تصاویر به 
دست آمده، این ابر ۵ کیلومتری در هر ساعت حدود ۸۵۰۰ 
کیلوگرم متان به هوا می فرستد. باید گفت که متان، ترکیبی 
از کربن و هیدروژن، عنصر اصلی گاز طبیعی مورد استفاده در 
منازل و مصارف صنعتی است که نوعی از گاز های گلخانه ای 
محسوب می شود و علاوه بر سوخت های فسیلی، مصرف کود 
حیوانی در بخش کشاورزی، بخارات حاصل از تجزیه لاشه 
جانداران، دفن و دفع پساب خانگی و صنعتی تصفیه نشده هم 
از کانون های تولید این گاز گلخانه ای است. سازمان جهانی 
هواشناسی، در آخرین گزارش خود هشدار داد که در سال 
۲۰۲۱، میزان انتشار دی اکسیدکربن، متان و نیترور اکسید 
NO۲ که از گاز های گلخانه ای مخرب به شمار می روند، به 
بالاترین حد خود از سال ۱۹۸۴ تاکنون رسیده است. اما حالا 
شهردار تهران گفته که ناسا همیشه دروغ می گوید و اصلا 
کارش دروغ گفتن است. علیرضا زاکانی در پاسخ به سوالی در 
خصوص انتشار عکس ناسا مبنی بر تشکیل ابری از گاز متان 
در جنوب تهران، گفته: هنوز از سوی دستگاه های بالادستی 
چیزی به ما اعلام نشده است و البته ناسا همه چیزش دروغ 
است و این هم دروغ است. او در حاشیه آیین  بهره برداری از 
پنج پروژه توسعه و نگهداشت شبکه اصلی مدیریت آب های 
سطحی پایتخت در جمع خبرنگاران این صحبت ها را مطرح 
کرده. سال ۱۳۹۷ کارشناسان پژوهشکده علوم و فنون 
انرژی دانشگاه صنعتی شریف، در مقاله ای، وضعیت تولید 
گاز مشعل در ایران و میزان انتشار اتمسفری گاز متان را 
بررسی کردند. محققان این مقاله، ضمن تاکید بر اینکه 
سوزاندن گاز های همراه نفت، یکی از سرچشمه های مهم 
تولید گاز های گلخانه ای در ایران بوده و هست، می گفتند که 
دی اکسیدکربن، اکسید های گوگرد، اکسید های نیتروژن، 
مونواکسیدکربن، ذرات معلق، مواد آلی فرار همچون بنزن 
و تولوئن، فلزات سنگین همچون آرسنیک و جیوه، علاوه 
بر گاز هایی همچون متان، مهم ترین ترکیباتی هستند که 
بر اثر احتراق گاز مشعل وارد جو می شوند. در این مقاله 
اعلام شد که: »سالانه ۴۰۰ هزار تن متان )به استناد نتایج 
مطالعه ای در سال ۱۳۸۵( توسط ایران در اتمسفر رها 
می شود. جمع بندی نتایج محاسبات در مورد کلیه گاز های 
مشعل ایران، نشان می دهد سالانه حدود ۴۷ میلیون تن 
دی اکسیدکربن و ۲۱۱ هزار تن متان )معادل حدود ۵۳ 
میلیون تن دی اکسیدکربن( حدود ۱۹۸ هزار تن مونواکسید 
کربن، ۸۷۸ هزار تن دی اکسید سولفور، ۴۱ هزار تن دوده، ۲۳ 
هزار تن اکسید های نیتروژن و ۸۸ هزار تن هیدروکربن های 
فرار غیر از متان، از طریق گاز مشعل در کشور منتشر می شود. 
با در نظر داشتن کل میزان انتشار گاز های گلخانه ای کشور 
که حدود ۷۰۰ میلیون تن در سال برآورد می شود، انتشار 
آلاینده های ناشی از گاز مشعل بالغ بر حدود ۷,۶ درصد 
از کل میزان انتشار گاز های گلخانه ای کشور خواهد بود 
در حالی که دولت ایران در توافقنامه پاریس متعهد شده تا 
سال ۲۰۳۰ میزان انتشار گاز های گلخانه ای را ۴ الی ۸ درصد 
کاهش دهد.«محققان در این مقاله همچنین ضمن اعلام 
حجم گاز مشعل و میزان تولید آلاینده های ناشی از آن در 
استان های کشور، به استناد گزارش های رسمی گفته بودند 
که استان های خوزستان، بوشهر، هرمزگان، ایلام، کهگیلویه 
و بویراحمد، فارس، خراسان رضوی و لرستان، به دلیل وجود 
میدان نفتی یا صنایع تبدیلی و فرآوری، آسیب خیزترین ها 
هستند چنانکه در سال انتشار این مقاله )۱۳۹۷( بیش ترین 
آلاینده های ناشی از گاز مشعل، سهم استان خوزستان )۳۶ 
درصد( بود و بوشهر با سهم ۳۰ درصدی در رتبه دوم قرار 
داشت و سپس هرمزگان با سهم ۱۵ درصدی و ایلام با سهم ۷ 
درصدی در رده های بعدی بودند در حالی که غیر از ۸ استان 
مورد اشاره، سهم باقی استان ها از آلایندگی گاز مشعل، 
صفر برآورد شده بود. در این مقاله همچنین اشاره شد که: 
»از سال ۹۳ به بعد هرساله با نخستین بارندگی های فصل 
پاییز، بسیاری از شهروندان خوزستانی دچار مشکلات شدید 
تنفسی می شوند. به طوری که در آبان سال ۹۴ بیش از ۱۰ 
هزار نفر از مردم به دلیل مشکلات تنفسی به بیمارستان ها و 

مراکز درمانی مراجعه کردند. 

 آرمان ملی: روز گذشته، وزارت آموزش و پرورش اعلام 
کرده است که قرار است در کمیسیون برنامه های درسی 
شورای عالی آموزش و پرورش، اختیاری شدن انتخاب درس 
زبان انگلیسی در مدارس نهایی شود. البته مقصود دبیرکل 
شورای عالی آموزش و پرورش از زبان خارجی، زبان انگلیسی 
است. او گفته دانش آموزی که نمی خواهد زبان انگلیسی 
بخواند، می تواند در کلاس های زبان غیر انگلیسی شرکت 
کند که قرار است کانون ملی زبان، متولی آن باشد. به گفته او 
قرار است برای دانش آموز در مدرسه این امکان فراهم می شود 
که اگر نمی خواهد زبان انگلیسی بخواند مجبور به شرکت در 
کلاس های زبان انگلیسی مدرسه نباشد! بحث آموزش زبان 
انگلیسی در مدارس ایران همیشه مورد مناقشه بوده است. 
کارشناسان و تحلیلگران اجتماعی معتقدند که آموزش زبان 
بین المللی در دنیای امروز امری واجب برای دانش آموزان به 
حساب می آید و در حال حاضر برای انسانی که در دهکده 
جهانی زیست می کند، اینگونه به نظر می رسد که اگر زبان 
انگلیسی نداند، به نوعی بی سواد به حساب می آید. با اینکه 
طریقه آموزش زبان انگلیسی در مدارس ایران به گونه ای 
است که دانش آموزان آن طور که باید از آموزه های این زبان 
چیزی فرا نگرفته و محتاج به شرکت در کلاس های زبان 
خارج از مدارس خود هستند، حالا این بحث مطرح می شود 
که همین آموزش نیم بند هم قرار است اختیاری شود یعنی 

دانش آموزانی که اطلاعی از وجوب و اهمیت این زبان در 
زندگی و آینده خود ندارند، مختار باشند که این زبان را انتخاب 
نکنند. اصولا این نوعی انتخاب به حساب می آید؟ و آیا اختیاری 
بودن انتخاب زبان انگلیسی گامی در جهت حذف آن نیست؟ 
نکته دیگری که ممکن است به ذهن هر خواننده این خبر)خبر 
اختیاری شدن انتخاب زبان انگلیسی( بیاید این است که چرا 
زبان عربی جزو زبان های خارجی محسوب نشده و تکلیف 
دانش آموزانی که علاقه ای به یاد گرفتن زبان عربی ندارند 
چه می شود؟ آیا زبان عربی جزو زبان های خارجی محسوب 
نمی شود؟ اگر نام نبردن از زبان عربی  به این دلیل است که ما 
در کشوری اسلامی زندگی می کنیم و دروسی نظیر تعلیمات 
دینی و قرآن هم به همین زبان هستند، تکلیف دانش آموزان 
غیر مسلمان چه می شود؟ آن ها چرا و به چه دلیل باید زبانی 
را که حتی در آموزه های دینی شان هم مورد استفاده ندارد، 
فرا بگیرند؟ از دیگر سو دانش آموزان مسلمان نمی توانند 
آموزه های دینی را با زبان رسمی خودشان یعنی زبان فارسی 
بیاموزند؟ آیا از این طریق احساس نزدیکی بیشتری با آن 
نمی کنند و فراگیری این آموزه ها برایشان آسان تر و قابل 

فهم تر نمی شود؟ 
 آیا دانش آموزان باید خوشحال باشند؟

در شرایطی که کشور درگیر التهابات و اعتراضاتی شده 
مدارس ایران هم به نوعی درگیر این اعتراضات شدند و شاید 

برای بار نخست بود که دانش آموزان هم بخشی از تجمع 
کنندگان شدند. در همین زمان مسئولین می خواهند که 
دانش آموزان مجبور به انتخاب زبان انگلیسی نشوند و شاید 
به نوعی ایجاد شرایط آسان تر برای آن ها در ذهنشان باشد 
و از آن به عنوان ایجاد یک امکان نام برده و آن را نوعی حق 
محفوظ بدانند! آیا مسئولین گمان می کنند که با اختیاری 
کردن انتخاب یک درس واجب که شاید در برخورد اول برای 
دانش آموز دافعه داشته باشد، شرایط دموکراتیکی در مدارس 
ایجاد کنند؟محمود امانی طهرانی، دبیر کل شورای عالی 
آموزش و پرورش در خبری، این حق را برای دانش آموزان 
محفوظ دانسته که خودشان زبان خارجی مورد علاقه 
خودشان را انتخاب کنند. او گفته: برای دانش آموز در مدرسه 
این امکان فراهم می شود که اگر نمی خواهد زبان انگلیسی 
بخواند مجبور به شرکت در کلاس های زبان انگلیسی مدرسه 
نباشد مشروط بر این که از کلاس های زبان غیرانگلیسی کانون 
ملی زبان استفاده کند. امانی طهرانی در خصوص توافقی که با 
کانون زبان ایران انجام شده، صحبت کرده و گفته این کانون 
به عنوان یک سازمانی که چارچوبش در ساختار نظام آموزش 
و پرورش کشور تشکیل و به رسمیت شناخته شده است، در 
عرصه آموزش های زبان خارجی غیر انگلیسی به دانش آموزان 
مدارس هم ورود می کند و وزارت آموزش و پرورش هم موافق 
آموزش زبان های خارجی غیرانگلیسی بوده و تاییدیه کانون 
زبان در زمینه موفقیت تحصیلی دانش آموزان را به رسمیت 
می شناسد.  به اعتقاد او »بدین ترتیب کودکانی که مایل 
هستند می توانند از امکان کانون زبان در زمینه آموزش زبان 
غیرانگلیسی استفاده کنند. در همایش مدیران کانون ملی زبان 
هم این مساله را مطرح کردیم. با مدیریت کانون زبان هم این 
موضوع مطرح شده است و برنامه راهبردی هم از سوی آنان 
ارائه شده است.« امانی طهرانی با بیان اینکه طبق سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش آموزش انتخاب زبان خارجی امری 
داوطلبانه است؛ گفت: یعنی زبان خارجی جز دروس انتخابی 
است لذا این حق برای دانش آموزان محفوظ است که خودشان 
زبان خارجی مورد علاقه خودشان را انتخاب کنند. دبیرکل 
شورای عالی آموزش و پرورش، گفته: این طرح در مرحله 
کارشناسی است و بعد از اینکه در کمیسیون برنامه های درسی 
شورای عالی آموزش و پرورش نهایی شود در صحن شورای 
عالی به تصویب خواهد رسید و این طرح قطعاً به سال آینده 

خواهد رسید. 
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فــــرارو

 آلودگی هوا باعث مرگ 6 هزار 
تهرانی در سال 1۴00 شد

 داریوش گل علیزاده، رئیس مرکز ملی هوا 
و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
با بیان اینکه کاهش آلودگی هوا در اولویت 
هیچ کسی نیست، تاکید کرد: »بنابراین نمی توان 
انتظار هوای بهتری داشت حتی اگر سوخت 
و خودروها در کشور استاندارد شود اما باز هم 
وضعیت هوا به طور کامل بهتر نمی شود چراکه 
۹۴درصد تولید انرژی کشور بر پایه سوخت های 
فسیلی است.« وی درباره قانون هوای پاک گفت: 
»این قانون ۳۳ ماده دارد. برای ۱۷۶ تکلیف 
دستگاه احصا شده است. در ۱۰ سازمان اصلی 
و همچنین با ۲۳ دستگاه همکاری دارد.« وی با 
بیان اینکه برای کاهش آلودگی هوا در کشور 
باید به سمت استفاده از نیروگاه های با انرژی 
تجدیدپذیر برویم، گفت: »شدت مصرف انرژی 
در ایران سه برابر دیگر نقاط جهان است.«رئیس 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به اینکه تولید موتورهای 
کاربراتوری ممنوع شده است اما هنوز با استفاده 
از آن ها آلودگی بسیاری تولید می شود، گفت: 
»در تهران منابع انتشار آلودگی بسیار بالاست، 
به همین علت استفاده از هر خودروی استاندارد و 
جدیدی موجب تشدید آلودگی می شود در حالی 
که هدف به حداقل رساندن آلودگی هواست.« 
وی تاکید کرد: »مساله و راهکار مشخص اما 
اجرا کردن آن دچار مشکل است. شعارها در 
این زمینه باید به تغییر رفتار مسئولان و مردم 
منجر شود تا وضعیت پیچیده تر از این نشود.« 
گل علیزاده خاطرنشان کرد: »بر اساس گزارش 
وزارت بهداشت در سال ۱۴۰۰ در ۲۷ شهر آلوده 
کشور با ۳۵میلیون جمعیت حدود ۲۱ هزار مرگ  
و میر منتسب به آلودگی هوا ناشی از ذرات معلق 
۲/۵ میکرون در بزرگسالان گزارش شد که ۱۱ 
میلیارد دلار هزینه به کشور وارد کرده است. 
همچنین در تهران ۶ هزار نفر جان خود را به این 
علت از دست داده اند.« وی با اشاره به اهمیت 
آموزش توضیح داد: »آموزش بسیار موضوع 
مهمی است و نباید انتهای خط باشد بلکه باید 
ابتدا آموزش صورت بگیرد. محیط زیست تنها 
مربوط به سازمان حفاظت محیط زیست نیست 

بلکه به همه شهروندان ارتباط دارد.«
 

66 درصد ظرفیت سدهای 
کرمانشاه خالی است

 محمودرضا شهلایی، مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای کرمانشاه با اشاره به آخرین وضعیت 
ذخیره سدهای استان کرمانشاه، گفت: در حال 
حاضر تنها ۴۴ درصد ظرفیت سدهای استان 
کرمانشاه آب دارد و بیش از ۶۶ درصد ظرفیت 
سدهای خالی است. وی افزود : از مجموع 
ظرفیت یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون مترمکعبی 
۱۲ سد استان، تنها ۶۰۳ میلیون مترمکعب 
ذخیره داریم که ۴۴ درصد کل ظرفیت ذخایر 
سدهای استان را شامل می شود. وی از خالی 
بودن ۷۴۷ میلیون مترمکعب از ظرفیت سدهای 
استان خبر داد و افزود: بیش ترین ذخیره سدهای 
استان نیز مربوط به گاوشان است که برای 
مصرف شرب شهر کرمانشاه از آن بهره برداری 
می شود. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان 
کرمانشاه با بیان اینکه میزان ذخیره سدهای 
استان از ابتدای سال آبی)ابتدای مهر( تاکنون 
حدود ۵۹ میلیون مترمکعب کمتر شده، یادآور 
شد: این در حالی است که در این مدت آورد 
سدهای استان تنها ۴۷ میلیون مترمکعب بوده 
است. شهلایی از وضعیت نامناسب منابع آبی به 
دلیل شرایط کم بارشی یاد کرد و ادامه داد: با 
توجه به اینکه برای پاییز امسال بارش های قابل 
توجهی پیش بینی نشده، نمی توان امیدوار بود 
وضعیت ذخایر سدها بهبود قابل توجهی داشته 
باشد. وی ابراز امیدواری کرد، با بارش های فصل 
زمستان بتوانیم شاهد افزایش ذخیره سدهای 

استان باشیم. 
 

کارگران شهرداری کوت عبدالله: 
مشکلاتمان هنوز پابرجاست!

شهرداری  شهری  خدمات  کارگران 
ایلنا، از عدم  با   کوت عبدالله در تماس 
پرداخت معوقات مزدی خود خبر دادند. 
تغییر  وجود  با  می گویند:  کارگران  این 
دارد،  ادامه  مشکلاتمان  هنوز  پیمانکار، 
معوقات مزدی طلبکاریم و برخی از ماه ها به 
صورت علی الحساب حقوق دریافت کردیم. 
این کارگران که حقوق شهریور ماه خود را به 
صورت علی الحساب دریافت کرده و حقوق 
مهرماه خود را نگرفته اند، می گویند: در کنار 
معوقات مزدی، پیمانکار حق بیمه ۹ روز 
ما را هم واریز نکرده است. آن ها می گویند: 
با این حق بیمه های ناقصی که پیمانکاران 
مختلف برایمان واریز کرده اند معلوم نیست تا 
چند سالگی باید پای کار باشیم! این کارگران 
همچنین از پیمانکار سابق خود حدود بیست 
روز حقوق طلبکار هستند. آن ها می گویند: 
مشخص نیست این طلب را چه کسی باید به 
ما پرداخت کند، پیمانکار قدیم، پیمانکار جدید 
یا شهرداری؟ این کارگران می گویند: بخشی از 
بودجه  شهرداری متعلق به کارگران و مربوط به 
دستمزد آن ها است، اما کارگران برای گرفتنِ 
حقوقشان همیشه باید اعتراض کنند. چرا 
کارگران بخش خدمات شهری آخرین گروهی 
هستند که به آن ها توجه می شود؟ اگر بودجه 
کم است اول حقوق گروه های ضعیف تر را 

پرداخت کنید.  

خبرهای کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش گفته طرح اختیاری شدن انتخاب زبان انگلیسی در مدارس کلید خورده است 

 مدیریت دموکراتیک مدارس 
با حذف زبان انگلیسی

 آیا زبان عربی جزو زبان های خارجی محسوب نمی شود؟ 

 آرمان ملی: در حالی که چندی قبل 
کشور  در  خاص  بیماری های  تعداد  بر 
افزوده شد تا مورد حمایت بیشتری قرار 
گیرند و از رنج بیماران و خانواده های آنها 
کاسته شود، هنوز بیمارانی هستند که نه 
تنها حمایتی نمی بینند، بلکه گرانی دارو و 
تجهیزات پزشکی بسیاری از آنان را دچار رنج 
مضاعف کرده است. از جمله این بیماری ها 
»میاستنی گراویس« است. بیماران مبتلا 
به تحلیل عضلانی SMA(( دسته دیگری 
از بیمارانی هستند که هرچه از عدم توزیع 
داروهای مورد نیازشان می گذرد، متأسفانه به 
مرگ نزدیک تر می شوند، اگر فوت هم نکنند 
ضعیف تر می شوند و به دستگاه تنفسی وابسته 
می شوند. بیماری که به دستگاه تنفسی 
وابسته شود باید چهار سال دارو بگیرد تا 

دوباره بتواند از دستگاه جدا شود. 
 هرچه توزیع داروها میان بیماران 
به تاخیر بیفتد، افراد بیشتری فوت 

می کنند
مدیرعامل انجمن حمایت از مبتلایان 
به دیستروفی، معتقد است بی برنامه بودن 
وزارت بهداشت سبب شده دست بیماران 
از توزیع داروها کوتاه شود. رامک حیدری، 
توضیح داده که هرچه توزیع داروها میان 
بیماران به تاخیر بیفتد، افراد بیشتری یا فوت 
می کنند یا به دستگاه های تنفسی وابسته 
می شوند. او می گوید: درهمین دو ماه اخیر 
شش بیمار فوت شدند و تعداد زیادی از 
بیماران به دستگاه های تنفسی وابسته شدند، 
مساله مهم این است که اگر یک بیمار به 
دستگاه وابسته شود دیگر به سختی می تواند 
با مصرف قرص سلامتی خودش را به دست 
بیاورد. حیدری به خبرآنلاین، گفته: »دارو 
وارد کرده اند اما نمی دانند این دارو را باید 
به کدام بیمار بدهند، هنوز نمی دانند کدام 
پزشکان می توانند این داروها را تجویز کنند. 
هنوز پزشکی نمی تواند دارو را تجویز کند 
برای این که هنوز تکلیف بیمه برای پوشش 
دارو مشخص نشده است، تازه با بیمه ها 
جلسه گذاشتند، تازه مابه التفاوت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را باید از سازمان برنامه و بودجه بگیرند 
تا بتوانند به بیمه ها پول بدهند، بنابراین 
یک بی نظمی عجیبی وجود دارد.« به گفته 

مدیرعامل انجمن حمایت از مبتلایان به 
دیستروفی، »وزارت بهداشت باید سیستم 
رجیستری قوی داشته باشد که با کمک همه 
دانشگاه های علوم پزشکی بیماران را شناسایی 
کند، اما برعکس از ما آزمایش ژنتیک بیماران 
را می خواهند که بداند چه کسی مبتلا به 
بیماری است. البته از حدود۶۷۰ بیمار، 
آزمایش ژنتیک ۳۰۰ بیمار را آماده کردیم 
و برای شان فرستادیم تا حداقل مدارکشان 
آمده باشد.« او توضیح داده که »درهمین دو 
ماه اخیر شش فوتی داشتیم و تعداد زیادی از 
بیماران به دستگاه های تنفسی وابسته شدند. 
هر دستگاه ونتیلاتور حداقل ۲۰۰ میلیون 
هزینه دارد، اگر بتوانیم دستگاه های دسته 
دوم پیدا کنیم حداقل ۱۰۰ میلیون هزینه 
برمی دارد، ما تلاش می کنیم این دستگاه ها 
را تهیه کنیم اما مساله مهم این است که اگر 
بیماری به دستگاه وابسته شود دیگر به سختی 
می تواند با مصرف قرص سلامتی خودش را 
به دست بیاورد. بنابراین باید سریع تر باید 
تجویز داروها شروع شود تا بیماران به دستگاه 

تنفسی وابسته نشوند.«
 برخی مبتلایان حتی قادر به صحبت 

کردن هم نیستند
بیماران  مورد  در  دارو  نبود  رنج  اما 
صدق  هم   MG یا  گراویس  میاستنی 
می کند؛ گونه ای بیماری نادر که نشانه های 
آن ضعف ماهیچه ای است و این ضعف 
هنگام فعالیت افزایش پیدا می کند و در 
دوره استراحت کاهش می یابد. در این 
بیماری کنترل چشم ها، حرکت پلک ها، 
حالت چهره، جویدن، صحبت کردن و 
قورت دادن اغلب دچار اختلال می شوند، 
همچنین ماهیچه های تنفسی و ماهیچه های 
بخش های زیرین بدن هم ممکن است تحت 
تأثیر قرار بگیرند. شدت و ضعف ماهیچه های 
درگیر میاستنی گراویس بین بیماران مختلف 
تفاوت های عمده ای دارد که دامنه آن از 
یک نقطه یا محدود به ماهیچه های چشم 
)میاستنی چشمی( تا بخش عمده ای از 
ماهیچه ها که گاهی شامل ماهیچه های 
تنفسی هم می شود، در حالت های شدید 
متغیر است. در میاستنی گراویس بحرانی 
ممکن است بیماری به فلج شدن اندام منجر 

شود. باید گفت بیماران مبتلا به این بیماری 
برای کنترل وضعیت خود نیازمند داروی 
مستمر و بازتوانی، فیزیوتراپی و کاردرمانی 
هستند، خدماتی که برای هر بیمار مبتلا 
لازم است. به گفته برخی از مبتلایان به این 
بیماری، حمایتی از آنها برای دریافت این 
داروها و خدمات در ایران صورت نمی گیرد. 
زهرا اسدی، مدیر انجمن بیماران میاستنی 
گراویس، با بیان اینکه طیف افراد مبتلا به 
این بیماری متفاوت است، به ایلنا گفته: 
داروی پایه ای که برای همه این بیماران به کار 
می رود، داروی »مستینون است« بیماران 
روزی به طور متوسط ۴ تا ۵ عدد قرص 
مستینون را مصرف می کنند و هر شیشه 
آن که حاوی ۱۵۰ قرص است به صورت 
متوسط از سوی یک بیمار مصرف می شود 
تا ۵ ماه قبل هر شیشه از این دارو ۲۵۰ هزار 
تومان بود، اما اکنون با وجود اجرای طرح 
دارویار و یارانه داشتن، قیمت آن به ۸۰۰ هزار 
تومان رسیده است. او افزوده: به ما گفته اند 
که بیماران می توانند گونه ایرانی آن با نام 
پیرامیس را برای بیمار مورد استفاده قرار 
دهند. چندسالی است تولید دارو با مواد اولیه 
خارجی در ایران تولید می شود که قیمت آن 
از ۵۵ هزار تومان به قیمت قبلی نوع خارجی 
آن یعنی ۲۱۰ هزار تومان رسیده است. این 
نوع از دارو عوارضی گوارشی و همزمان اثر 
بخشی کمی دارد. به گفته اسدی: بیماران 
ما همان گونه که اشاره شد طیف مختلفی 
دارد، برای برخی از افراد که مشکل عضلانی 
و تنفسی دارند نوع ایرانی آن جوابگو نبوده 
و ممکن است مشکلاتی مانند تنگی نفس 
بیمار تشدید شود. اسدی یادآور شده: موضوع 
دیگری که وجود دارد، این است که داروی 
مورد نیاز بیماران میاستنی گراویس در 
داروخانه ها به سختی یافت می شود، اما همین 
دارو در بازار آزاد وجود دارد و با قیمت های 
دو برابر به فروش می رود. شیشه های ۲۰ 
تایی این دارو هم به راحتی از کشورهایی 
مانند عراق یا ترکیه به صورت قاچاق وارد 
می شود و هر شیشه ۲۰ تایی را با قیمت 
۵۰۰ هزار تومان تهیه می کنند. او ادامه داده: 
وقتی درخواست واردات دارو را داریم اعلام 
می کنند که تقاضایی برای آن وجود ندارد، 

با این حال با پیگیری ها و نامه نگاری های 
زیادی داروی مستینون وارد شد، اما بیش 
از یک ماه طول کشید تا وارد فرایند توزیع 
شود و به صورت قطره چکانی در هر شهری 
توزیع شد. او بیان کرده: متأسفانه دسترسی 
به این دارو به یکی از مشکلات اصلی بیماران 
میاستنی گراویس تبدیل شده است. بیمه 
هم با وجود قیمت گران این دارو از پوشش 
بیمه ای آن به بهانه وجود نمونه داخلی آن 
سرباز می زند. در حالی که تنها ۳۰ درصد از 
بیماران از نمونه داخلی آن استفاده می کنند 
و سایر افراد نمونه خارجی آن را مورد استفاده 
قرار داده و حتی پزشک هم این نوع را توصیه 
می کنند با این حال به دلیل سیاست های 
داخلی وزارت بهداشت پزشکان به صورت 
رسمی این موضوع را اعلام نمی کنند.  اسدی 
یادآور شده: در حال حاضر تعداد بیماران 
مبتلا به میاستنی گراویس که توسط انجمن 
حمایتی ما ثبت شده ۶۰۰ نفر است با این 
حال تعداد این بیماران بسیار بیشتر است، 
چرا که رجیستری کاملی انجام نشده است. 
این کار را سازمان غذا و دارو باید انجام دهد 
تا بر اساس تعداد بیمار، سهمیه دارویی آنها 
را مشخص کند. بسیاری از بیماران ناشناس 
هستند و دسترسی آنها به ما بسیار کم است. 
به گفته خانم اسدی، »نوع ضعیف این 
بیماری پلک را درگیر می کند، اما با توجه 
به اینکه به صورت کلی این بیماری عضله را 
درگیر می کند مشکلاتی برای تنفس افراد یا 
بلع آنان به وجود می آورد، همچنین راه رفتن 
آنها را مشکل می کند و حتی گاهی نمی توانند 
دست خود را بالا بیاورند تا چیزی را بردارند. 
این افراد با چنین شرایطی نمی توانند کار 
کنند و در نتیجه درآمدی داشته باشند، 
لذا هزینه های این افراد به صورت کلی بر 
خانواده تحمیل می شود و به صورت ماهیانه 
حداقل شش میلیون تومان برای درمان آن 
هزینه می شود.« به گفته او »این بیماری 
حداقل بر ظاهر افراد تأثیرگذار است و از 
سوی دیگر برخی از مبتلایان هم حتی قادر 
به صحبت کردن نیستند، از آن سو بسیاری از 
آنها مشکلات روانی و روحی دارند که نیاز به 
مشاوره پیدا می کنند، اما هیچ امکاناتی برای 

آنها وجود ندارد.« 

نگاهی به کاستی ها،  کمبود دارو، عدم توجه و عدم حمایت از دو دسته از بیماران خاص در ایران

اینجاافرادیهستندکهروزبهروزبهمرگنزدیکترمیشوند!
  کسی از رنج بیماران »میاستنی گراویس« خبر ندارد        مرگ ۶ بیمار مبتلا به SMA در دو ماه گذشته

 نمایندگی خودرو
خودروی تیبا صفر کیلومتر بنده بعد یک سال خریداری 
صفحه کلاج تمام کرده است!! وقتی هم با نمایندگی تماس 
می گیریم اعلام می کند که گارانتی شما یک ساله است بعد از 
آن به ما هیچ ربطی ندارد. چطور می شود خودروی صفر با ۱۰ 

هزار تا کارکرد صفحه کلاج تمام کند؟
یک شهروند از تهران 

 اتباع
در شهرهای مختلف به خصوص در تهران تعداد اتباع افغان 
بسیار زیاد و بیشتر از ظرفیت شهر شده است. هیچ برنامه ریزی 
و مدیریتی در این باره دیده نمی شود. بسیاری از این اتباع حتی 
مدارک قانونی ندارند و در کل این مساله مهم رها شده است. 
از مسئولان عاجزانه تقاضا داریم که فکری اساسی برای این 

موضوع کند. 
یک شهروند از تهران 


